
• SPLOŠNI RAZVOJ V
VLETU1960
ZAHTEVA OD
NOSILCEV
PLANIRANJA

Več naporov
in odgo-
vornosti

Nadeiteje leto stopuno v zad-
ofe leto ovafanja srednjeročnega
dražbeaega načrta obdac
1976—1980. Leto 1980 pomeni
tDdi nhodiščiio lcto za naslednji
sredajeroou načrt. Zato je po-
rnembao, v koHu mcri bomo
sprejete naioge srednjeročnega
načrta ospefi uresnidti, oaroma
katere obveznosti bo treba pre-
nesti v nasiednjc srednjeročno
obdobjc.

V dosedanjem izvajanju druž-
benega načrta občine so vsekakor
doseženi nekateri pomembni
uspehi: v globaludosegamo načr-
tovano stopnjo gospodarske
rasti, velik del pomembnih inve-
sticijskih naložb v industriji,
prometu, gradbeništvu in stano-
vanjskem gospodarstvu je v teku
oziroma bo zaključenih, lotili
smo se novelacije temeljnih pro-
storskih dokumentov.

Kljub pomembnim pozitivnim
rezultatom pa so prisotne tudi
negativne tendence, zlasti tiste, ki
so značilne za celotno naše go-
spodarstvo.

Nadaljevanje na .1. strani



(Nadaljevanje s 1. strani)

NEGATTVNE TENDENCE
Tako se na ekonomskem po-

dročju srečujemo s problemom
produktivnosti dela, ki v vseh
letih srednjeročnega obdobja ni
bila dosežena. Na nizko stopnjo
produktivnosti je doslej vplivalo
tako ekstenzivno zaposlovanje
(zlasti v gradbeništvu), saj so
stopnje rasti vsa leta presežene,
kakor neustrezna kvalifikacijska
struktura zaposlenih — več kot
50% zaposlenih v občini ima
na jveč osnovnošolsko izobrazbo.
Tudi akumulacijska in repro
dukcijska sposobnost gospo-
darstva — kljub uskladitvi deli-
tvenih razmerij družbenega
proizvoda načeloma resolucije
— še ne daje osnove za večjo
lastno udeležbo v investicijske
naložbe. Predvsem pa so odsto-
panja od načrtovanih smeri na
področju zunanjetrgovinske
menjave. Razmerja med izvo-
zom in uvozom so se poslabšala
od 1:2 na 1:2,7, negativni saldo
med uvozom in izvozom v občini
znaša okoli 467 milijonov din.

To je samo nekaj globalnih
problemov na področju mate-
rialne baze. Drugačni pa so pro-
blemi, ki nas tarejo na področju
družbenega razvoja občine. Na
eni strani imamo dokaj razvito
gospodarsko osnovo (saj je naša
občina s prek 25.000 zaposle-
nimi po ustvarjanju družbenega
proizvoda na 7. mestu v Sloveni-
ji, po razvoju družbenega stan-
darda pa smo med zadnjimi ob-
činami v Sloveniji. Eden ključnih
problemov je velik selitveni pri-
rast prebivalstva (v letih
1974—1978 največ v Ljubljani
in SRS), kar presega ekonomske
zmožnosti občine pri uveljavlja-
nju ravni družbenega standarda
in dogovorjenega v Ljubljani.

Neskladja med načrtovanim in
uresničenim pa nastajajo često
tudi zaradi problemov pri izvaja-
nju sprejetih in s planskimi do-
kumenti uzakonjenimi obvezno-
stmi na ravni občine, mesta in in-
vestitorjev. Namestoskupnih ak-
cij pa se često skuša onemogoči-
ti izvajanje že sprejetega plana
(npr. gradnja tržnice v Mostah,
izvajanje 10-letnega programa
cest ipd.).

KJE VSE ZAOSTAJAMO?
V smernicah za uresničevanje

družbenega načrta občine za ob-
dobje 1978— 1980 v letu 1980
je politika izvajanja družbenega
načrta osredotočena predvsem
na tiste naloge, pri katerih smo v
dosedanjem razvoju najbolj zao-
stajali.

Zaostreni pogoji gospodarje-

nja v prihodnjem letu so zahte-
vali od vseh nosilcev planiranja
mnogo naporov za uresničevanje
ciljev družbenogospodarskega
razvoja, predvsem pa odgovor-
nosti za učinkovito gospodarje-
nje in upravljanje z družbenimi
sredstvi. Zaradi restrikcijskih
ukrepov na področju ekonom-
ske in kreditno-monetarne poli-
tike, predvsem pa zaradi velike
navezanosti našega gospodarstva
na uvoz surovin, pričaku jemo, da
bodo dosežene nekoliko nižje
stopnje rasti družbenega proi-
zvoda kot v preteklih letih.
Težak gospodarski položaj za-
hteva prehod od ekstenzivnega k
intenzivnemu gospodarjenju,
dosledno izvajanje družbenega
dogovora o izvajanju kadravske
politike, predvsem pa lastne
ukrepe OZD za zmanjšanje ozi-
roma nadomeščanje uvoza ter
usmeritve v povečanje izvoza.

Ena temeljnih nalog tega
srednjeročnega obdobja je po-
večanje materialne osnove go-
spodaTstva na osnovi novih inve-
sticijskih naložb. Investicije, ki
so bile planirane za to srednje-
ročno obdobje, pretežno uresni-
čujemo z zakasnitvami, s čimer
se tudi učinki teh investicij po-
javljajo kasneje, kot je bilo načr-
tovano. Kljub temu ocenjujemo,
da bo večina investicij iz srednje-
ročnega družbenega načrta ob-
čine realizirala do konca leta
1980 ali pa bodo v gradnji.

Večje investicijske naložbe so
v letu 1980 načrtovane v indu-
strijski coni Moste (bivše Ietališ-
če). Dokončana bo razširitev Ju-
lona. Dogra jena bo nova tovarna
Rog, kjer bo v naslednjem letu že
stekla redna proizvodnja. GIP
Gradis načrtuje gradnjo tovarne
gradbene opreme in strojev. Za-
čela se bo gradnja I. in II. faze
ŽG terminala. HP Kolinska bo
pričela z gradnjo tovarne pri-
pravljene in polpripravljene
hrane. Indos bo konec letošnjega
leta pričel z razširitvijo proi-
zvodnje viličarjev, v naslednjem
letu pa bo tudi Izolirka pričela s
sanacijo in modernizacijo proiz-
vodnje v bitumenskem obratu.

V letu 1980 bo treba začeti
tudi z akcijo za prenovo starih
industrijskih sosesk, ki jih je
omejila urbanizacija ali pa na se-
danji lokaciji nimajo več prostor-
skih možnosti za nadaljnji ra-
zvoj.

V preteklih letih ni bil rešen
problem prostorskega razvoja
gradbeništva, ki na dosedanjih
lokacijah zaradi prostorskih
utesnjenosti nima razvojnih
možnosti. Zato je v letu 1980
prenesena naloga opredelitve
ene aii več con za gradbeništvo v

širšem prostoru Ljubljane, kar bi
omogočilo kompleksne rešitve
za gradbeno dejavnost. Prav
tako še ni na ravni Ljubljane do-
končno rešen program gradnje
EITS cone Dolsko. V teku so
priprave za gradnjo obrtno-ser-
visne cone na Studencu, kjer
bodo v naslednjih letih dane pro-
storske možnosti za razvoj drob-
nega gospodarstva, zlasti stori-
tvenih dejavnosti.

Glede na to, da ima naša ob-
čina velike možnosti za razvoj v
prostoru, saj razpolaga s skoraj
polovico vseh prostih površin za
proizvodne namene v Ljubljani,
bo temeljna naloga na področju
gradnje industrijskih con zago-
toviti racionalno uporabo razpo-
ložljivih površin. Zato bo ra-
zvojno gospodarska skupnost se-
lektivno usmerjala investitorje v
proste cone glede na razvojne
programe investitorjev ter ko-
munalne in druge možnosti, ki
jih daje cona.

Preskrba občanov ni zadovo-
ljivo rešena, kljub sprejetemu
programu gradnje objektov ma-
loprodajne mreže na ravni obči-
ne, mesta, LB in investitorjev.
Kljub zakasnitvam v izvajanju
investicij pa investitorji zatrjuje-
jo, da bodo do konca prihod-
njega leta dokončane ali vsaj za-
čete skoraj vse planirane investi-
cije iz srednjeročnega načrta ob-
čine. Dokončani bosta gradnji
Emoninega centra v Štepanj-
skem naselju in tržnica v Mostah,
še v tem letu bodo pričeli graditi
samopostrežno trgovino v Sla-
pah, Emona zagotavlja, da bo
naslednje leto pričela z gradnjo
centra v Jaršah, v stanovanjski
soseski Fužine bo PK Beograd
gradil samopostrežno trgovino
itd.

Na področju kmetijstva bo
kmetijska zemljiška skupnost
nadaljevala z melioracijskimi
deli in izvajala agromelioracijske
ukrepe na travniških površinah
in nasadih.

Že letos smo pričeli graditi Fu-
žine, eno največjih stanovanj-
skih sosesk, kjer bo v končni fazi
okoli 4000 stanovanj. V gradnji
I. faze, bo po programu do konca
leta 1980 dograjenih 900 stano-
vanj. Nadaljevali bomo tudi z
gradnjo stanovanjske soseske
Nove Jarše in stanovanjskega
naselja Sneberje-Zalog.

Že teh nekaj podatkov kaže,
da bo v naslednjem letu potekala
v. naši občini intenzivna investi-
cijska gradnja zlasti na področju
industrijskih con in stanovanj-
skega gospodarstva. Vendar ra-
zvoj investicijske cone MP/3 —
letališče — načrtovana gradnja
obrtno-servisne cone na Stu-
dencu in nadaljnja gradnja sta-
novanjske soseske Fužine ne
bosta mogoči, če sočasno ne bo
rešen problem gradnje cest v ob-
čini (predvsem Šmartinske in

Zaloške ceste). Zato bo priori-
tetna naloga zagotoviti dosledno
izvajanje sprejetega 10-letnega
programa gradnje cest v Ljub-
ljani in že v delujočih conah ure-
diti javni prevoz.

Odstopanja cxi srednjeroč-
nega načrta so zlasti še na komu-
nalnem področju pri gradnji ko-
munalne infrastrukture, zlasti pri
preskrbi z vodo, kanalizacijo, to-
plotno energijo in plini, kas-
nimo tudi pri investicijah v PTT
dejavnosti.

Eden osnovnih pogojev za
hiter in stladen razvoj je tudi
pravočasna priprava urbanistič-
nih dokumentov. Prav zato smo
se lotili izdelave sprememb in
dopolnitev generalnega plana
urbanističnega razvoja mesta
Ljubljane (3LJP), ki ga zdaj
sprejemajo. Posebno po-
zornost smo posvetili varstvu
človekovega okolja in sprejeli
vrsto ukrepov, med katerimi je
tudi odlok o zaščiti vodnih virov
v Ljubljani. V veliki meri smo v
občini odpravili barakarstvo in s
prej omenjenim predlogom
sprememb in dopolnitev J U P
omogočili postopno sanacijo ne-
dovoljenih gradenj.

KAJ PA DRUŽBEM
STANDARD?

Ključni problem v doseda-
njem razvoju predstavlja razvoj
družbenih dejavnosti: šolstvo,
otroško varstvo, zdravstvo itd.,
ki ne sledi nagli rasti števila pre-
bivalcev. Kljub povečani gradnji
vzgojnega prostora se je delež

vključenih otrok v VVZ zmanj-
šal z 39 na 38%. Tudi starostna
struktura prebivalstva kaže na
velik porast šoloobveznih otrok,
takoda ni mogoče doseči načrto-
van 1,5-izmenski pouk niti uve-
Ijaviti celodnevne osnovne šole.
Povečano število prebivalstva pa
se odraža tudi pri zagotavljanju
osnovnega zdravstvenega var-
stva. Zato so cilji razvoja v letu
1980 usmerjeni predvsem v do-
sledno uresničevanje terminskih
planov gradnje objektov druž-
benega standarda iz 2. samopri-
spevka in zagotovitev ustrezno
usposobljenih strokovnjakov,
zlasti pa na področju otroškega
varstva in osnovnega šolstva. V
zdravstvu pa bo nujno izvajati
vse priprave za gradnjo zdrav-
stvenih objektov v Jaršah in na
Fužinah ter adaptirati staro le-
karno in dispanzer za medicino
dela, športa in prometa.

Skupnost za razvoj družbe-
nega standarda se bo na podlagi
sprejetega samoupravnega spo-
razutna z združenimi sredstvi go-
spodarstva, krajevnih skupnosti
in občinske skupščine lotila
gradnje doma občanov v centru
Most, kjer bodo dane prostorske
možnosti za razvoj ljubiteljske
kulturne dejavnosti in knjižnice.

V letu 1980 bodo na vseh rav-
neh potekale intenzivne priprave
za izdelavo in sprejemanje plan-
sldh dokumentov za obdobje
1981—1985 in dolgoročnih
planskih dokumentov L}ubl$ana
2000. Predvsem pa bo potrebno
v bodoče vlagati več skupnih na-
porov in odgovornosti nosilcev
planiranja, da bodo uzakonjeni
planski dokumenti tudi uresni-
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